

3. *Directs* the Visiting Mission to receive petitions without prejudice to its acting in accordance with the rules of procedure of the Council and to investigate on the spot, after consultation with the local representative of the Administering Authority concerned, such of the petitions received as, in its opinion, warrant special investigation;

4. *Directs* the Visiting Mission to examine, in consultation with Administering Authorities, the measures taken or to be taken in respect of the provision of information about the United Nations to the peoples of the Trust Territories under Trusteeship Council resolution 36 (III) of 8 July 1948 and General Assembly resolution 754 (VIII) of 9 December 1953, and to undertake the duties enumerated in Trusteeship Council resolution 311 (VIII) of 7 February 1951 on the same question;

5. *Requests* the Visiting Mission to submit to the Council a special report on matters referred to it by Trusteeship Council resolution 1084 (XV), not later than 1 November 1955;

6. *Further requests* the Visiting Mission to submit to the Council as soon as practicable a report on each of the Territories visited containing its findings with such observations, conclusions and recommendations as it may wish to make.

633rd meeting,
8 July 1955.

1253 (XVI). Terms of reference of the United Nations Visiting Mission to the Trust Territories of the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration, 1955

The Trusteeship Council,

Having decided to despatch a periodic Visiting Mission to the Trust Territories of the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration in 1955,

Having decided that the Visiting Mission should be composed of Mr. Max H. Dorsinville (Haïti) as Chairman, Mr. Robert Scheyven (Belgium), Mr. Hsi-kun Yang (China) and Mr. Edward W. Mulcahy (United States of America) and assisted by members of the Secretariat and also by such members of the local administration as may be appointed by the latter,

Having decided that the Visiting Mission should depart on 15 October 1955, that it should visit the Cameroons under French administration and the Cameroons under British administration in that order, and that the duration of its visit should be approximately two months,

1. *Directs* the Visiting Mission to investigate and report as fully as possible on the steps taken in the two above-mentioned Trust Territories towards the realization of the objective set forth in Article 76 b of the Charter, taking into account the terms of General Assembly resolution 321 (IV) of 15 November 1949;

2. *Directs* the Visiting Mission to give attention, as may be appropriate in the light of discussions in

3. *Invite* la Mission de visite à recevoir des pétitions, sans préjudice des décisions qu'elle pourra prendre en vertu du règlement intérieur du Conseil, et à enquêter sur place, après avoir consulté le représentant local de l'Autorité administrante intéressée, sur celles des pétitions reçues qui appellent, à son avis, une enquête spéciale;

4. *Invite* la Mission de visite à examiner, en consultant les Autorités administrantes, les mesures prises ou à prendre en vue de renseigner sur l'Organisation des Nations Unies la population des Territoires sous tutelle, conformément à la résolution 36 (III), adoptée par le Conseil de tutelle le 8 juillet 1948, et à la résolution 754 (VIII), adoptée par l'Assemblée générale le 9 décembre 1953, et à s'acquitter des tâches énoncées dans la résolution 311 (VIII), adoptée par le Conseil de tutelle le 7 février 1951 au sujet de la même question ;

5. *Prie* la Mission de visite d'adresser au Conseil, au plus tard le 1er novembre 1955, un rapport spécial sur les questions que l'a chargé d'étudier la résolution 1084 (XV) du Conseil de tutelle ;

6. *Prie en outre* la Mission de visite d'adresser au Conseil, le plus tôt possible, un rapport sur chacun des Territoires sous tutelle visités, rapport où elle consignera ses constatations, accompagnées des observations, conclusions et recommandations qu'elle pourrait juger bon de présenter.

633ème séance,
le 8 juillet 1955.

1253 (XVI). Mandat de la Mission de visite des Nations Unies dans les Territoires sous tutelle du Cameroun sous administration britannique et du Cameroun sous administration française (1955)

Le Conseil de tutelle,

Ayant décidé d'envoyer en 1955 une mission de visite périodique dans les Territoires sous tutelle du Cameroun sous administration britannique et du Cameroun sous administration française,

Ayant décidé que la Mission de visite serait composée de M. Max H. Dorsinville (Haïti), président, M. Robert Scheyven (Belgique), M. Hsi-kun Yang (Chine) et M. Edward W. Mulcahy (Etats-Unis d'Amérique), assistés de membres du Secrétariat ainsi que des membres de l'administration locale que pourrait désigner celle-ci,

Ayant décidé que la Mission de visite partirait le 15 octobre 1955, qu'elle visiterait le Cameroun sous administration française puis le Cameroun sous administration britannique et que la visite durerait environ deux mois,

1. *Invite* la Mission de visite à enquêter et à faire rapport aussi complètement que possible sur les mesures prises, dans les deux Territoires sous tutelle mentionnés ci-dessus, pour atteindre les objectifs énoncés à l'alinéa b de l'Article 76 de la Charte, en tenant compte des dispositions de la résolution 321 (IV) adoptée par l'Assemblée générale le 15 novembre 1949;

2. *Invite* la Mission de visite à étudier, en s'inspirant le cas échéant des débats du Conseil de tutelle

the Trusteeship Council and the General Assembly, and of resolutions adopted by them, to issues raised in connexion with the annual reports on the administration of the two Trust Territories concerned, in petitions received by the Trusteeship Council relating to the Territories, in hearings in the General Assembly of petitioners from the Trust Territory of the Cameroons under French administration, in the reports of the previous periodic Visiting Missions to the Territories and in the observations of the Administering Authorities on those reports;

3. *Directs* the Visiting Mission to receive petitions without prejudice to its acting in accordance with the rules of procedure of the Council and to investigate on the spot, after consultation with the local representative of the Administering Authority concerned, such of the petitions received as, in its opinion, warrant special investigation;

4. *Directs* the Visiting Mission to examine, in consultation with the Administering Authorities, the measures taken or to be taken in respect of the provision of information about the United Nations to the peoples of the Trust Territories under Trusteeship Council resolution 36 (III) of 8 July 1948 and General Assembly resolution 754 (VIII) of 9 December 1953, and to undertake the duties enumerated in Trusteeship Council resolution 311 (VIII) of 7 February 1951 on the same question;

5. *Requests* the Visiting Mission to submit to the Council as soon as practicable a report on each of the Territories visited containing its findings with such observations, conclusions and recommendations as it may wish to make.

*634th meeting,
8 July 1955.*

1254 (XVI). Attainment by the Trust Territories of the objective of self-government or independence

The Trusteeship Council,

Having established at its 632nd meeting on 7 July 1955 a Committee to consider and report on procedure in respect of the question of the attainment by the Trust Territories of self-government or independence dealt with in General Assembly resolutions 752 (VIII) and 858 (IX),

1. *Takes note* of the report of the Committee;¹

2. *Decides* to instruct the drafting committee on the annual report on each Trust Territory with the exception of Somaliland under Italian administration and the Trust Territory of the Pacific Islands, beginning with the seventeenth session of the Council, to prepare in the course of its regular functions, and in the light of the above-mentioned resolutions of the General Assembly, appropriate draft conclusions and recommendations concerning the question of the at-

¹ See *Official Records of the Trusteeship Council, Sixteenth Session, Annexes*, agenda item 12, T/L. 602.

et de l'Assemblée générale et des résolutions adoptées par ces organes, les questions évoquées, à propos des rapports annuels sur l'administration des deux Territoires en question, dans les pétitions reçues par le Conseil de tutelle au sujet de ces territoires, au cours des audiences accordées par l'Assemblée générale à des pétitionnaires du Territoire sous tutelle du Cameroun sous administration française, dans les rapports des missions périodiques de visite qui se sont rendues précédemment dans ces territoires, et dans les observations faites au sujet de ces rapports par les Autorités administrantes;

3. *Invite* la Mission de visite à recevoir des pétitions, sans préjudice des décisions qu'elle pourra prendre en vertu du règlement intérieur du Conseil, et à enquêter sur place, après avoir consulté le représentant local de l'Autorité administrante intéressée, sur celles des pétitions reçues qui appellent, à son avis, une enquête spéciale;

4. *Invite* la Mission de visite à examiner, en consultant les Autorités administrantes, les mesures prises ou à prendre en vue de renseigner sur l'Organisation des Nations Unies la population des Territoires sous tutelle, conformément à la résolution 36 (III) adoptée par le Conseil de tutelle le 8 juillet 1948 et à la résolution 754 (VIII) adoptée par l'Assemblée générale le 9 décembre 1953, et à s'acquitter des tâches énoncées dans la résolution 311 (VIII) adoptée par le Conseil de tutelle le 7 février 1951 au sujet de la même question;

5. *Prie* la Mission de visite d'adresser au Conseil, le plus tôt possible, un rapport sur chacun des Territoires sous tutelle visités, rapport où elle consignera ses constatations, accompagnées des observations, conclusions et recommandations qu'elle pourrait juger bon de présenter.

*634ème séance,
le 8 juillet 1955.*

1254 (XVI). Accession des Territoires sous tutelle à l'autonomie ou à l'indépendance

Le Conseil de tutelle,

Ayant constitué à sa 632ème séance, le 7 juillet 1955, un comité chargé d'examiner la manière dont il conviendrait de traiter la question de l'accession des Territoires sous tutelle à l'autonomie ou à l'indépendance, question qui fait l'objet des résolutions 752 (VIII) et 858 (IX) de l'Assemblée générale,

1. *Prend acte* du rapport du Comité¹;

2. *Décide* de prescrire aux comités chargés de rédiger les sections du rapport annuel qui concernent chacun des Territoires sous tutelle, à l'exception de la Somalie sous administration italienne et du Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique, de se charger, à dater de la dix-septième session du Conseil et au cours de leurs travaux normaux, de rédiger, au sujet de l'accession du Territoire en question à l'autonomie ou à l'indépendance, des projets de conclusions et de

¹ Voir *Documents officiels du Conseil de tutelle, seizième session, Annexes*, point 12 de l'ordre du jour, T/L.602.